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خبر سیاسی

دیپلماسی

مدیر مسئولسردبیرمعاون سر دبیردبیر عکسدبیر سرویس

 آیا اصلاح قانون انتخابات 
به عمر مجلس دهم می رسد؟

ح کرد   قاسم میرزایی نیکو در آخرین نطق خود دلایل رد صلاحیتش را مطر
انتخابات اخیر مجلس، شاید  بحث دلایل رد صلاحیت نمایندگان در 
آخرین تقابل مجلس دهم  با شورای نگهبان باشد. ماجرا از دی ماه آغاز شد. 
عباسعلی کدخدایی در جریان بررسی نهایی صلاحیت داوطلبان انتخابات 
مجلس یازدهم گفته بود: »از حدود ۲۴۷ نفر نماینده فعلی مجلس، صلاحیت 
۹۰ نفر عمدتا به دلیل مسائل مالی تأیید نشده است، البته به برخی از آنها 
مستندات پرونده شان توضیح داده شد و به بقیه نیز اگر درخواست کردند، 
نمایندگان  واکنش  با  صحبت ها  همین  می شود.«  ارایه  مستندات  این 
مجلس دهم مواجه شد. علی مطهری در واکنش به صحبت های سخنگوی 
شورای نگهبان دلایل رد صلاحیت خود را اعلام کرد. او در این مطلب محتوای 
جلسه اش را با شورای نگهبان منتشر کرد و نوشت: »شورای نگهبان بدون 
از بحث درباره  آنکه من درخواستی داشته باشم، بنده را دعوت کرد. بعد 
روش بررسی صلاحیت ها٬ یک عضو حقوقدان این شورا سه مورد را به عنوان 
دلایل رد صلاحیت من اعلام کرد. این موارد شامل نظرات و اظهارات بنده در 
مورد عدم رفتار خوب با ابراهیم یزدی٬ نهم دی و موضوع حصر بود.« واکنش 
نمایندگان مجلس دهم به اینجا ختم نشد و آنها پس از تعطیلات نوروز طرحی 

تصویب کردند تا بررسی صلاحیت ها توسط شورای نگهبان را محدود کنند. 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در چهاردهم اردیبهشت ماه با ماده ۴ 
ح الحاق یک تبصره به قانون انتخابات ریاست جمهوری مجلس خبرگان  طر
رهبری و مجلس شورای اسلامی در ارتباط با اصلاح التزام کاندیداها به قانون 
اساسی و اصل ولایت فقیه و اسلام با اکثریت آرا موافقت کردند. براساس 
مصوبه مجلس، بندهای ۱ تا ۶ ماده ۲۸ قانون انتخابات مجلس تغییر یافت. 
ح به موضوع ارایه مدارک رد صلاحیت داوطلبان  همچنین در بخشی از این طر
از سوی شورای نگهبان پرداخته شده و آمده است: »هرگاه براساس پاسخ 
به استعلامات دریافتی از مراجع استعلامی و... صلاحیت داوطلبان رد شده 
باشد، هیأت های مزبور موظفند در صورت درخواست داوطلب در موعد 
قانونی اعتراض، استنادات و گزارشاتی را که موجب رد صلاحیت وی شده 
است به وی تسلیم کنند.« طرحی که با واکنش دبیر شورای نگهبان هم مواجه 
ح جدید نمایندگان درباره انتخابات  شد. دبیر شورای نگهبان با اشاره به طر

ح اخیر مجلس نه تنها هیچ نسبتی با سیاست های  گفته بود: »متأسفانه طر
کلی انتخابات ندارد بلکه با هدف بی خاصیت کردن احراز صلاحیت داوطلبان 
مطهری،  علی  واکنش  با  که  است.« صحبت هایی  شده  تصویب  و  طراحی 
نماینده تهران مواجه شد. مطهری در پاسخ به جنتی گفته بود: »شما وظیفه 
ح با دو ابهام از سوی  دارید منصفانه درباره آن اظهار نظر کنید.« در نهایت این طر
شورای نگهبان به مجلس بازگشت، اما ماجرا همچنان ادامه پیدا کرد. روز 
دوشنبه، قاسم میرزایی نیکو یکی از نمایندگان تهران که در انتخابات مجلس 
یازدهم رد صلاحیت شده بود، در آخرین نطق خود با اشاره به صحبت هایش 
»مراسم سالگرد آیت الله طالقانی« و  با یکی از اعضای شورای نگهبان، حضور در
استفاده از اصطلاح »فساد نهادینه« را به عنوان بخشی از دلایل رد صلاحیتش 

ح کرد.  مطر
آخرین اظهاراتش با اشاره  در همین حال، عباسعلی کدخدایی هم در 
باشد،  صلاحیت نشدن ها«  تأیید  کینه  »از  نباید  قانون  تصویب  اینکه  به 
ح کرد. او  نکات جدیدی را از رد صلاحیت نمایندگان در انتخابات اخیر مطر
گفت: »اتهامات سنگینی بود. یکی از همین نمایندگان در قبال پس گرفتن 
استیضاح، آپارتمانی را با قیمت غیرکارشناسی به ثمن بخس از وزیر مربوطه 
گرفته بود. خب، این رانت بود. اول تکذیب می کرد. وقتی اسناد را نشان دادیم، 
گفتیم به هرحال شما در قبال پس گرفتن استیضاح این آپارتمان را گرفته اید.« 
هادی طحان  نظیف، عضو حقوقی شورای نگهبان هم گفته است: »مصوبه 

اخیر مجلس چندگام به عقب است.«
باید دید آخرین رویارویی مجلس دهم با شورای نگهبان درباره یکی از 
مصوبات مجلس چه سرانجامی خواهد داشت. آیا مجلس بر مصوبه خود 
اصرار می کند و موضوع به مجمع تشخیص ارجاع می شود؟ اما مسأله اساسی 
در این میان، گذشت زمان است که به نظر نمی رسد به نفع مجلس باشد. 
محمدجواد کولیوند، رئیس کمیسیون شوراها هم درباره این پرسش که آیا 
ح به عمر مجلس دهم خواهد رسید، گفته بود: »از آنجایی که آخرین  این طر
فکر  بود،  خواهد  اردیبهشت ماه  سی و یکم  روز  هم  مجلس  این  جلسه 

ح دیگر به عمر مجلس دهم برسد.«  نمی کنم این طر

باید دید آخرین رویارویی 
مجلس دهم با شورای 
نگهبان درباره یکی از 
مصوبات مجلس چه 
سرانجامی خواهد داشت. 
آیا مجلس بر مصوبه خود 
ع  اصرار می کند و موضو
به مجمع تشخیص ارجاع 
می شود؟ اما مسأله اساسی 
در این میان، گذشت زمان 
است که به نظر نمی رسد به 
نفع مجلس باشد 

محمدجواد ظریف:  
درباره جزئیات قضیه سفارت انگلیس 

طرفین باید مذاکره کنند
وزیر امور خارجه ایران گفت: »برای پرداخت 
غرامت در موضوع سفارتخانه انگلیس در ایران، 
طرفین باید مذاکره کنند. هنوز هیچ اقدامی در 
این باره صورت نگرفته است.« به گزارش ایسنا، 
محمدجواد ظریف در جمع خبرنگاران در پاسخ به 
، گویی ایران  سوالی مبنی بر اینکه طبق برخی اخبار
مجبور به پرداخت غرامت به سفارت انگلیس، 
در پی اتفاقی که برای این سفارتخانه افتاد، شده 
است؛ چنانکه گفته می شود در جریان این اتفاق 
به برخی از آثار فرهنگی موجود در این سفارتخانه 
از نمایندگان  صدماتی وارد شده است و برخی 
مجلس نیز در این زمینه موضع گیری کرده اند؟ 
گفت: »مقرراتی در حوزه بین الملل وجود دارد و 
دولت ایران هم اعلام کرده که حفظ و حراست 
از سفارتخانه های خارجی در ایران تعهد دولت 
مقامات  همه  و  است  ایران  اسلامی  جمهوری 

کشور نیز بر این نکته تأکید کرده اند.«
او افزود: »در مورد جزئیات باید طرفین مذاکره 
کنند و هنوز هیچ اقدامی صورت نگرفته است.« 
ظریف همچنین در مورد انتشار برخی اخبار درباره 
مذاکره با آمریکا گفت: »هیچ مذاکره ای با آمریکا 
که  است  داده  نشان  آمریکا  نیست.  میان  در 
نمی توان به نتیجه مذاکرات با آنها اعتماد کرد و 
تقریبا همه دنیا به این نتیجه رسیده اند که هر 
که  لحظه  هر  دهند،  انجام  آمریکا  با  توافقی 
نادیده  را  توافق  آن  بخواهند،  آمریکایی ها 
کرد:  تأکید  ایران  خارجه  امور  وزیر  می گیرند.« 
»دولت کنونی آمریکا  به جای بهانه تراشی باید به 

دنبال اصلاح رفتار خود باشد.« 

 ایران ادعای آمریکا را در مورد تعلل 
در تبادل زندانیان تکذیب کرد

]ایرنا[ سیدعباس موسوی، سخنگوی وزارت 
امور خارجه ایران شامگاه دوشنبه به ادعای آمریکا 
در مورد تعلل تهران در تبادل زندانیان واکنش نشان 
داد. سیدعباس موسوی در پیامی توییتری نوشت: 
»گزاف گویی را پایان دهید! از سپتامبر ۲۰۱۸، آقای دکتر 
ظریف، موضوع »تبادل سراسری زندانیان« را روی میز 
گذاشته اند و از آمریکا خواسته اند در قبال ایرانیان 
گروگان در آمریکا و دیگر کشورها، مسئولانه اقدام 
کند.« او ادامه داد: »رژیم شما تاکنون با بی توجهی 
واکنش نشان داده و جان آنها را به خطر انداخته 
است. جهان به اقدام شما و نه حرف تان می نگرد. 

هم وطنان ما را آزاد کنید.«
کن کوچینلی، معاون وزیر امور امنیت داخلی 
آمریکا در پاسخ به توییتر اخیر محمدجواد ظریف در 
پیامی توییت ، ایران را به تعلل در انجام تبادل زندانیان 
جلسه  از  پس  ظریف  محمدجواد  کرد.  متهم 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
ایرانی  زندانیان  مبادله  درباره  در جمع خبرنگاران 
وآمریکایی گفت:   »بنده مهرماه  سال ۹۷ براساس 
تصمیمی که گرفته شد، در نیویورک اعلام کردم که 
جمهوری اسلامی آمادگی دارد کلیه زندانیان ایرانی را 
که در آمریکا یا سایر کشورها با فشار آمریکا زندانی 
هستند، با کلیه زندانیان آمریکایی مبادله کند. این 
صحبتی بوده که ما از آن زمان کردیم، اما آمریکایی ها 

به این صحبت پاسخ ندادند.« 

 پیام تسلیت فرمانده کل قوا 
در پی شهادت جمعی از پرسنل نیروی 

دریایی ارتش
امیر سرلشکر  به  کل قوا در پیامی  فرمانده 
»سید عبدالرحیم موسوی« فرمانده کل ارتش 
دریادلان  از  جمعی  شهادت  تسلیت  ضمن 
شناور  دردناک  حادثه  در  ارتش  دریایی  نیروی 
کُنارک، صبر و تسلای خانواده های داغدار و شفای 
متعال  خداوند  از  را  حادثه  این  آسیب دیدگان 
مسألت کردند. در متن پیام رهبر انقلاب اسلامی 
آمده:»امیر سرلشکر موسوی فرمانده کل ارتش 
جمهوری اسلامی ایران، حادثه ی دردناک شناور 
کنارک که به شهادت جمعی از دریادلان نیروی 
دریائی ارتش انجامیده برای اینجانب بسیار تلخ و 
تاسف آور است. گرچه کارکنان زحمتکش که در 
هنگام خدمتی دشوار و با افتخار جان باخته اند از 
پاداش و ثواب الهی برخوردارند ان شاءالله، ولی 
غم از دست دادن عزیزان برای خانواده های آنان و 
خسارت فقدان جوانان صمیمیِ پرتلاش برای نیرو 

بسی بزرگ و سنگین است.
اینجانب به آن خانواده های داغدار تسلیت 
شفای  و  آنان  تسلای  و  صبر  و  میکنم  عرض 
مینمایم  مسألت  خداوند  از  را  آسیب دیدگان 
این  ابعاد  که  میخواهم  ذیربط  مسئولان  از  و 
حادثه را به درستی روشن کرده، ضمن شناسائی 
مقصران احتمالی، تدابیر لازم برای عدم تکرار چنین 

پیشامدهای خسارت بار و تلخ را اتخاذ نمایند.
گفتنی است مراسم تشییع شهدای سانحه 
شناور کنارک نیروی دریایی ارتش در پایگاه یکم 
شکاری ترابری نیروی هوایی ارتش برگزارشد. در 
این مراسم سرلشکر موسوی، فرمانده کل ارتش 
امیر هادیان، معاون هماهنگ کننده نیروی هوایی 
ارتش و جمعی از خانواده های شهدا و کارکنان 
ارتش حضور داشتند.همچنین دادستان نظامی 
استان سیستان وبلوچستان در خصوص حادثه 
کنارک گفت: »انتظار می  رود تا بررسی دقیق تیم های 
گونه  هر  از  حادثه  محل  در  حاضر  کارشناسی 
گمانه زنی در این خصوص پرهیز شود.«به گزارش 
محمدرضا  مسلح،  نیروهای  قضائی  سازمان 
استان  نظامی  دادستان  افشار،  حیدری 
سیستان وبلوچستان، در حاشیه مراسم تشییع 
پیکر شهدای حادثه دریایی ارتش گفت: »اگر چه 
خلعت  پوشیدن  آزاده ای  مسلمان  هر  آرزوی 
شهادت و رسیدن به جوار قرب الهی است که فقط 
اما  خواهد  شد  شایسته ترین ها  نصیب 
ازدست دادن این عزیزان برای هر ایرانی ضایعه ای 
جبران نشدنی و سخت و جان فرساست. او با اشاره 
به شایعات مختلف درخصوص این حادثه تأکید 
تیم های  دقیق  بررسی  تا  می  رود  »انتظار  کرد: 
کارشناسی حاضر در محل، از هرگونه گمانه زنی در 

این خصوص پرهیز شود.« 

بررسی برخی از مهم ترین موضوعات 
اقتصادی در جلسه ستاد هماهنگی 

اقتصادی دولت
ستاد  جلسه  یکصد وسی وپنجمین  در 
هماهنگی اقتصادی دولت برخی از موضوعات 
مهم اقتصادی کشور بررسی شد و به تصویب 
روز  که  جلسه  این  در  ایسنا،  گزارش  به  رسید. 
سه شنبه به ریاست حجت الاسلام والمسلمین 
حسن روحانی برگزار شد، گزارشی از آخرین وضع 
تأمین کالاهای اساسی در  سال جاری  به اطلاع اعضا 

رسید.
بر اساس این گزارش، خرید تضمینی گندم در 
مقایسه با  سال گذشته از نظر میزان تولید و تأمین 
نیاز داخلی مناسب ارزیابی شد و ذخایر استراتژیک 

کالاها مطابق برنامه ریزی ها صورت گرفت.
در این جلسه همچنین مقرر شد با هماهنگی 
لازم بین وزارت صنعت، معدن و تجارت و بانک 
مرکزی جدول واردات به گونه ای تهیه شود تا ضمن 
تأمین به موقع کالاهای مورد نیاز مردم، چرخه تولید 
داخلی نیز دچار خلل نشود. در ادامه این جلسه 
همچنین شیوه چگونگی تأمین مالی برای نوسازی 

نیروگاه جدید ری بررسی و تصویب شد.
وزیر اقتصاد نیز از برنامه ریزی های انجام شده 
برای آزادسازی سهام عدالت گزارش داد. در این 
گزارش براساس تأکید رئیس جمهوری مبنی بر 
تسهیل در فرآیند آسان سازی شیوه واگذاری برای 
سهامداران، مقرر شد مطابق برنامه اعلام شده 
سازمان خصوصی سازی، صاحبان سهام با انتخاب 
ارایه  ضمن  آن  به  مراجعه  و  بانک ها  از  یکی 
وکالت نامه فروش بتوانند در موعد اعلام شده پول 
برداشت کنند. در این جلسه همچنین گزارشی از 
همکاری های اقتصادی جمهوری اسلامی ایران با 

جمهوری خلق چین ارایه شد. 

سانحه ناگوار و دلخراش پیش آمده برای شناور 
که  ایران  اسلامی  جمهوری  ارتش  دریایی  نیروی 
موجب شهادت و مجروح شدن جمعی از دریادلان 
ارتش حین انجام رزمایش دریایی در زمینه افزایش 
امنیت ملی و حفظ تقویت آمادگی دفاعی کشور شد، 
اندوه و تأسف عمیقی بر جای گذاشت. ضمن تجلیل 
از خدمات این مدافعان وطن، ضایعه وارده را به 
ارتشیان غیور و خانواده داغدیده از صمیم قلب 
تسلیت عرض می کنم. در این ماه عزیز برای شهدای 
حادثه علو درجات و برای مجروحان سلامتی و شفای 
عاجل مسألت دارم.ما یک ماه روزه می گیریم و چشم، 
گوش و دست خود را از هر چه غیرخداست محروم 
می کنیم. حال نباید قدر ما مسلمانان این باشد و 
قاچاق، رانت، رشوه و تولید شرایط فعلی را داشته 
باشد. پس از ۴۰  سال قدر ما نباید چنین باشد. اگر 
بیدار می مانیم و با خدا راز و نیاز می کنیم، باید فساد، 
جامعه  از  بداخلاقی  و  بی انصافی  نابرابری،  ظلم، 

ریشه کن شود. 

فاجعه هدف قرارگرفتن ناوچه کنارک که 
به وسیله ناو جماران اتفاق افتاد را خدمت 
ملت  و  خسارت دیده  داغدار  خانواده های 
ایران تسلیت می گویم؛ امیدوارم مسئولان 
در ستاد کل نیروهای مسلح دلایل حادثه را 
به ملت ایران ارایه کنند و اجازه ندهند این 
موضوع به حادثه هواپیمای اوکراینی دچار و 
مشمول مرور زمان بشود. از اظهارات اخیر 
آقای خاتمی رئیس جمهوری سابق در باب 
همبستگی ملی سپاسگزاری می کنم.  ۱۰ نفر 
از نمایندگان از آقای ظریف سوال داشتند، 
معاونان  و  خارجه  امور  وزیر  گذشته  روز 
حاضر  کمیسیون  جلسه  در  نیز  ایشان 
از  نفر  یک  حتی  متأسفانه  اما  شدند 
نشدند؛  حاضر  جلسه  در  سوال کنندگان 
کمیسیون  به  بی احترامی  موضوع  این 
خارجه  امور  وزیر  و   مجلس  ملی،  امنیت 

است. 

و  کرونا  ویروس  دو  درگیر   کشور  امروز 
ویروس  میان  این  در  است؛  سوءمدیریت 
سوءمدیریت اقتصادی و اهمال در نظارت بر بازار با 
تورم لجام گسیخته آنچنان معیشت را بر مردم تنگ 
کرده که تبعات ویروس کرونا در قبال آن ناچیز است. 
مانند  اقتصادی  بیماری  این  منطق  متأسفانه 
را  جامعه  ضعیف  بخش های  منحوس  ویروس 
نشانه گرفته و هیچ مدیریتی هم نه شیوع آن را در 
کنترل و نه تمایلی به مهار آن دارد؛ مگر می شود 
چشمان مان را ببندیم و افزایش 3۰ تا ۱۰۰ درصدی 
قیمت ها را نبینیم. می گویند وزیر صمت را به علت 
کنترل نکردن بازار خودرو برکنار کردید برای افزایش 
۱۰۰ درصدی قیمت مسکن و لوازم خانگی و 3۰ تا 
۱۰۰ درصدی خوراک و پوشاک و افزایش نیافتن حقوق 
کارگران، کارمندان و بازنشستگان  چه کسی را برکنار 
مجلس  در  مردم  منتخبان  تمامی  به  می کنید؟ 
یازدهم تبریک می گویم و نه در کسوت یک نماینده 

بلکه از جایگاه یک جانباز و فدایی رهبری. 
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